
 

PROTOKÓŁ NR 1/2023 

ZE SPOTKANIA KĘTRZYŃSKIEJ SPOŁECZNEJ RADY DO SPRAW OSÓB 

NIEPEŁNOSPRAWNYCH W DNIU 30 PAŹDZIERNIKA 2023 ROKU 

 

  

          W dniu 30 października 2023 r. o godz. 10.00 w Centrum Opiekuńczo – Mieszkalnym 

przy ul. Sikorskiego 46 W Kętrzynie odbyło się posiedzenie Kętrzyńskiej Społecznej Rady do 

spraw Osób Niepełnosprawnych.  

          W posiedzeniu uczestniczyło 5 członków Rady: Przewodnicząca Alina Koleśnik-Nykiel, 

Zastępca Przewodniczącej Marzena Utko oraz członkinie rady: Grażyna Kocisz, Bogumiła 

Bzdera i Ewa Maksymowicz. Na posiedzenie zaproszono również pracownika Wydziału 

Rozwoju Miasta Eryka Berharda, panią Naczelnik Wydziału Organizacyjnego i Spraw 

Społecznych Małgorzatę Mieżaniec wraz z dwoma pracownikami tego wydziału: Urszulą 

Matukiewicz i Sylwią Szczudło oraz pracownika Miejskiego Ośrodka Pomocy Społęcznej w 

Kętrzynie Panią Annę Pawlik.   

          Posiedzenie zgodnie z Regulaminem Rady otworzyła Przewodnicząca, która powitała 

zebranych członków oraz gości i stwierdziła ważność zebrania. Następnie odczytano porządek 

obrad, który został przegłosowany jednogłośnie za jego przyjęciem. 

           Kolejnym punktem było zapoznanie się z protokołem z poprzedniego posiedzenia, 

każdy z członków nie wniósł żadnych uwag i został on podpisany przez Przewodniczącą Rady. 

           Przewodnicząca przeszła do kolejnego punktu obrad tj. zapoznania członków Rady z 

działalnością Centrum Opiekuńczo-Mieszkalnego. W tej kwestii poprosiła o zabranie głosu 

Panią Kierownik COM Marzennę Utko. Pani Marzena poinformowała, że od 1 lutego do 13 

lutego 2023 r.  Centrum przyjęło pierwszych uczestników. W centrum jest w sumie 22 miejsca,  

15 miejsc stanowi pobyt całodzienny, 7 miejsc to pobyt całodobowy. Budynek dostosowany jest 

do potrzeb osób z niepełnosprawnościami. Budynek złożony jest z 3 kondygnacji, jest widna. 

1 piętro dostosowane jest do potrzeb osób korzystających z pobytu dziennego. Osoby 

przebywające w Centrum mają zapewnione usługi pielęgnacyjne, jeśli tego wymagają oraz 

usługi terapeutyczne, rehabilitacyjne. Na pierwszym piętrze znajduję się sala rehabilitacyjna, w 

której zajęcia prowadzi zatrudniony instruktor terapii ruchowej. Dla osób, które korzystają z 

pobytu całodobowego są zapewnione pokoje z łazienkami przystosowane dla osób 

niepełnosprawnych wraz z wspólną kuchnią. Zapewniony jest także catering. Przewodnicząca 

zapytała, czy obecnie wszystkie miejsca są zajęte. Pani Kierownik poinformowała, że obecnie 

wszystkie miejsca są zajęte. Wnioski o przyjęcie trafiają do Miejskiego Ośrodka Pomocy 

Społecznej. Pani Małgorzata Mieżaniec zapytała czy duże jest zapotrzebowanie. Pani Marzena 

Utko odpowiedziała, że zapotrzebowanie jest ogromne oraz, że powinno powstać w Kętrzynie 

jeszcze jedno takie  miejsce. Umowa na pobyt w Centrum podpisywana jest z uczestnikami na 



 

rok czasu. Zgodnie z regulaminem  po roku składając podanie o przyjęcie, osoby przebywające 

mają pierwszeństwo. Przewodnicząca zapytała o pobyt dzienny, czy są przewidziane rotacje 

osób przebywających podczas pobytu dziennego? Pani Marzena Utko poinformowała, że 

sporo osób nie dostosowała się do regulaminu, dla niektórych skończyła się decyzja o stopniu 

niepełnosprawności i musiała opuścić Centrum. Pobyt w Centrum Opiekuńczo-Mieszkalnym 

przez 5 lat jest dofinansowany ze środków zewnętrznych natomiast po tym okresie 

najprawdopodobniej zostanie wprowadzona odpłatność. Zwrócono uwagę na ogromne koszty 

usług rehabilitacyjnych, rodzin osób wymagających rehabilitacji, bardzo często na nią nie stać.  

 Następnie został omówiony kolejny punkt obrad tj. do omówienia realizowanych oraz 

planowanych inwestycji pod względem dostępności dla osób z niepełnosprawnościami w tych 

tematach głos zabrał pracownik Wydziału Rozwoju Miasta Pan Eryk Berchard. Pan Eryk 

poinformował, że inwestycje zgodnie z przepisami są dostosowywane do potrzeb osób 

niepełnosprawnych od 2012 roku. Zaznaczył, że ostatnio był zmodernizowany budynek  

obecnego Centrum Opiekuńczo-Mieszkalnego. W 2022 r. powstały dwie sale w Szkole 

Podstawowej nr 5 w Kętrzynie z przystosowaniem do potrzeb dzieci z niepełnosprawnościami. 

Dodał, że w obecnie remontowanym parku ekologicznym powstaną tabliczki z alfabetem 

braille'a opisujące znajdujące się w parku rośliny. Pani Grażyna Kocisz zapytała o windę 

znajdującą się w budynku dworca głównego, zaznaczyła, że osoby z organizacji 

pozarządowych mających w tym budynku siedzibę mają problem z przemieszczaniem się 

między piętrami. Pan Eryk Berchard odpowiedział, że te pytanie należy zadać administratorowi 

budynku. Pani Ewa Maksymowicz zaproponowała, aby w Muzeum została zatrudniona osoba 

z językiem migowym dla osób niesłyszących oraz słabosłyszących oraz aby opisy zabytków 

zostały opisane większą czcionką dla osób słabowidzących. Zauważyła, że strona Biblioteki w 

Kętrzynie na portalu facebook nie jest aktualizowana i dostosowana do potrzeb osób 

niepełnosprawnych. Zaproponowała również, aby wszelkie informacje publikowane na 

stronach miasta i jego jednostek dotyczące organizowanych wydarzeń opisane były w formie 

tekstowej nad załączoną grafiką ,aby aplikacja służąca czytaniu dla osób niewidomych była w 

stanie odczytać dany tekst. Pani Marzena Utko zapytała czy można położyć przed Muzeum 

drewniany podest aby łatwiej było się poruszać po nim osobom niepełnosprawnym, matek z 

wózkami. Pan Eryk Berchard poinformował, że konserwator zabytków nie zgodzi się na 

drewniany podest, więc jest to niemożliwe. Powiedział, że przy Muzeum można położyć 

ewentualne gruby dywan lub matę.   

 Przewodnicząca przeszła do kolejnego punktu obrad tj. do zapoznania z zasadami 

realizacji Programu Asystent Osoby Niepełnosprawnej i Opieki Wytchnieniowej. W tej kwestii 

poprosiła o zabranie głosu Panią Annę Pawlik pracownika Miejskiego Ośrodka Pomocy 



 

Społecznej w Kętrzynie. Pani Anna Pawlik poinformowała, że realizacja Programu Asystent 

Osoby Niepełnosprawnej jest od 2020 roku. MOPS składa wniosek do Urzędu 

Marszałkowskiego z ilością uczestników. Usługa asystencka polega na wspieraniu, pomaganiu 

osobom niepełnosprawnym w codziennym funkcjonowaniu pomoc np. w posprzątaniu, w 

wyjściach kulturalnych, w lekkiej pielęgnacji, czy pomoc w załatwieniu spraw urzędowych. 

Asystent otrzymuje zwrot kosztów za bilety komunikacyjne, bilety wstępu. Asystent otrzymuje 

40 zł /h. Do tej pory z programu skorzystało 90 osób,  84 z nich stanowią osoby ze znacznym i 

umiarkowanym stopniem niepełnosprawności. Dzieci do 16 roku życia również mogą 

skorzystać z programu ale w Kętrzynie nie końca program wśród dzieci się sprawdził. Asystent 

powinien mieć uprawnienia i kwalifikacje. Uczestnik programu może sam wskazać osobę, która 

ma wykonywać usługę asystencką. Pani Anna Pawlik zaznaczyła, ze większość asystentów 

stanowią kobiety. W Kętrzynie jest jeden mężczyzna-asystent. Pani Ewa Maksymowicz 

zaproponowała, aby praca asystenta była bardziej rozpropagowana. W Giżycku jest Szkoła 

przeznaczona do szkolenia asystentów osób niepełnosprawnych.  

 Następnie Pani Anna Pawlik przedstawiła informacje nt. opieki wytchnienieniowej 

poinformowała, że ten program jest dofinansowany w 100 % z Funduszu Solidarnościowego. 

Obecnie opieką wytchnieniową objęte jest 6 dorosłych osób. Zaplanowano 240 h opieki 

dziennej. Program ma na celu dać odetchnąć rodzinom osób niepełnosprawnych. Opieka 

całodobowa wynosi 14 dni w ciągu roku na jednego uczestnika programu. Koszt całodobowej 

opieki wynosi 800 zł brutto przy znacznym stopniu, 600 zł brutto przy stopniu umiarkowanym. 

Koszt dziennej opieki wynosi 400 zł brutto.  Pani Anna poinformowała, że można być 

uczestnikiem programu asystent osoby niepełnosprawnej oraz programu opieki wytchnieniowej 

ale nie w tym samym czasie. Pani Przewodnicząca następnie przedstawiła i omówiła książeczki 

na temat pomocy osobom z niepełnosprawnościami.  

 Przy braku innych tematów do dyskusji posiedzenie zakończono a Przewodnicząca 

podziękowała za spotkanie. 

 

 

Przewodnicząca Rady 

(-) Alina Koleśnik-Nykiel 

 

                                                                        /podpis przewodniczącej/ 
 

 

 

 

 

Sporządziła: Sylwia Szczudło  


